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     مصطفي شاه كرمي
فرهاد عظيم�ا كارگردان انيميش�ن نيمه بلند 
»عمليات مكه« كه س�اخت انيميشن دوگانه 
»نب�رد خلي�ج ف�ارس 1و2« را در كارنام�ه 
كاري اش دارد در گفت وگ�و ب�ا »ج�وان« از 
اوضاع كنوني و فضاس�ازي هاي رس�انه اي كه 
در خارج از كش�ور براي»عمليات مكه« شكل 
گرفته و نيز دلايل تغيير گس�تره محتوايي آن 
حرف هاي تازه اي دارد كه در ادامه مي خوانيد. 
انيميش�ن »عملي�ات مك�ه« در چ�ه 

مرحله اي قرار دارد؟
اين انیمیشن در حال سپري كردن آخرين روزهاي 
تهیه و تولیدش اس��ت. هر چند قرار اولیه و اعلام 
ش��دن براي تولید آن زودتر از اي��ن تاريخ بود اما 
اضافه شدن موضوعات ديگر باعث وسیع تر شدن و 
دربرگرفتن گستره مسائل متنوع و زيادتر گرديد، 
همین سبب شد تا اتمام تولید انیمیشن »عملیات 
مكه« از نظر بازه زماني بیش��تر از پیش بیني هاي 
اولیه طول بكشد، البته اين باعث مي شود مخاطب 
با يك اثر جامع تر و كلي تر مواجه شود. به كلام بهتر، 
بحث پرداختن به جناي��ات و جنگ افروزي هاي 
سعودي ها نسبت به طرح اولیه كمتر شده و بحث 
ضدصهیونیس��تي و ضدامپريالیستي مورد توجه 

بیشتري قرار گرفته است. 
اين اتفاق حين اجراي كار پيش آمد ؟

اين مسئله حین تولید انیمیشن »عملیات مكه« 
به فكرمان رسید. در واقع اول قرار بود در رابطه با 
سعودي ها و مقابله با اقدامات آنها ساخته شود اما در 
ادامه كار گفتیم كه بهتر است اين كار را با جامعیت 
بیشتري بسازيم، به طوري كه با سیاست هاي امروز 

كشور و نظام مطابقت بیشتري داشته باشد. 
عوامل مؤثر در اين تغييرات چه بود؟

دو تا نكته ب��ود؛ يكي اينكه از اواس��ط ماه مبارك 
رمضان حملات و اقدام��ات عصبیت آمیز آنها در 
رابطه با اين انیمیشن و موارد ديگر شدت و حدت 
بیش��تري به خودش گرفت. هر چند اين اتفاقات 
براي ما بسیار ارزشمند است اما متأسفانه در كشور 
ما آن طور كه شايسته است دلايل مبارزه و مقابله 
ما با صهیونیس��ت ها و اس��رائیل تبیین نشده اند. 
ما به دلیل كم كاري هاي صورت گرفته در مس��یر 
تبیین و تش��ريح دلايل و ريشه هاي رويكرد نظام 
جمهوري اسلامي با صهیونیست ها و سعودي ها، 
چند پست در شبكه هاي اجتماعي فضاي مجازي 
مانند اينس��تاگرام و... گذاشتیم كه با واكنش ها و 

هجمه هاي خیلي عجیبي روبه رو شديم!
محتواي اين پست ها  مشخصاً مربوط به 

چه مسائلي بود؟
مثلًا يكي از پس��ت هاي ما درباره فت��ح خیبر به 
دست حضرت علي)ع( و بازگو كردن شرح برخي 
از اتفاقات آن نبرد مهم بین مسلمانان و يهوديان 
خیبر)كه در آزار رساندن به پیامبر)ص( و مسلمانان 
از انجام هیچ كاري فروگذاري نمي كردند( بود. به 
اينك��ه امیرالمؤمنین علي)ع( به كن��دن در قلعه 
خیبر )كه داستان هاي زيادي درباره لزوم حضور 
چندين شخص قوي هیكل براي بازكردن در آن 
وجود دارد( و اينكه حض��رت آن را به 20 متر آن 
طرف تر مي اندازد، پرداختیم. ما وقتي به بررسي 
بیشتر نقش��ه و موقعیت قلعه خیبر نظر كرديم، 
ديديم كه در كاره��اي حضرت امیرالمؤمنین)ع( 
براي پرتاب كردن در قلعه به 20 متر آن طرف تر 
يا دو نیم كردن يك يهودي ب��ه نام »مرهب« كه 
قهرمان يهوديان قلعه خیب��ر بود، تعمد و قصدي 
وجود دارد. چه اينكه اگر غی��ر از اين بود حضرت 
مي توانس��تند با يك ش��كل معمولي تر »مرهب 
حمار« را به هلاكت برس��انند يا اينك��ه در قلعه 
خیب��ر را در فضاي��ي نزديك ت��ر مي انداختند! ما 
گمان مي كنیم در اينكه ايش��ان چنین اتفاقاتي 
را از ش��كل معمولش خارج مي كنند قصد دارند 
يك موضوعي را هم به مسلمانان و هم به يهوديان 
متذكر ش��وند. به نظر ما ايشان مي خواسته اند كه 
با انجام چنی��ن اقدامات خارق الع��اده اي روحیه 
مسلمانان را بالا ببرند و از آن طرف در دل يهوديان 
خیبر رعب و هراس ايجاد كنند يا وقتي قهرمان آنها 
را با شمشیر نصف مي كنند در اين نوع از كشتن، 
تحقیر و خفت دادن دشمنان به خوبي القا مي شود. 
اين صهیونیس��ت هاي دوران ما همان يهودياني 
هس��تند كه در صدر اس��لام پیامبر اعظم)ص( را 
بیشتر از هر قوم ديگري اذيت كردند و حتي بحث 
شهادت ايش��ان توس��ط پیرزن يهودي كه طرح 

موضوعش جاي ديگ��ري را مي طلب��د. وقتي ما 
اين پست را منتشر كرديم ديديم صهیونیست ها 
با اس��تفاده از جملات و كلمات فارسي آن هم به 
صورت دست و پا شكسته مي آمدند و زير آن پست 
كامنت هايي مي گذاش��تند كه نشان دهنده عمق 
كینه و نفرت آنها از مسلمانان و به خصوص شیعیان 

امیرالمؤمنین علي)ع( است. 
در واق�ع منظورت�ان اي�ن اس�ت كه 
مي خواستند با استفاده از زبان فارسي 
در پست ها و كامنت هايشان اينگونه القا 
كنند كه داخل ايران يا ايراني هستند؟

بله دقیقاً، با استفاده از فارسي دست و پا شكسته و 
پر از اشكالات نوشتاري و ساختاري كه معمولاً در 
ترجمه هاي »گوگل ترنسلیت« بیشتر قابل مشاهده 
اس��ت مي خواس��تند بگويند كه ما ايراني هستیم 
اما وقتي به كلی��ت و جهت اصلي پست هايش��ان 
تمركز مي كرديم مي فهمیديم كه مشكلشان بحث 
جنگ خیبر و حضور حضرت علي)ع( در آن زمان و 
مكان اس��ت. مثلًا در يكي از تصاويري كه شخصي 
از نیويورك ارس��ال كرده بود، كلمات انگلیس��ي را 
روي كاغذي نشان مي داد كه خطاب به مسلمانان 
و به خصوص شیعیان نوش��ته بود: »خیبر آخرين 
ش��انس ش��ما بود.« اين نش��ان مي دهد كه بعد از 
گذش��ت بیش از 1400 س��ال از نبرد خیبر هنوز 
هم ضربات امیرالمؤمنین)ع( ب��راي آنها مرگبار و 
مهلك است. اينها هنوز به خاطر كینه اي كه از خیبر 
نسبت به شیعیان به دل گرفته اند، دشمني عمیق و 
كینه توزانه اي با ما دارند. نكته ديگري كه منجر به 
جامعیت بیشتر اين انیمیشن شد بحث روز قدس در 
ماه مبارك رمضان و مسئله اشغال سرزمین فلسطین 
و مس��جد الاقصي به عنوان قبله اول مسلمانان بود. 
صفح��ات مجازي م��ا در اين م��دت محملي براي 
بحث هاي داغ و پاسخ هاي كوبنده كاربران به افرادي 
شده كه سعي در شبهه آفريني و گمراه كردن اذهان 
مخاطبان نسبت به دشمن اصلي و مشكل اول جهان 

اسلام يعني صهیونیست ها و سبوعیت آنها دارند. 
هدف اصلي تان از توليد اين انيميشن 

دقيقاً متمركز بر چه راهبردي است؟
 هدف ما از تولید »عملیات مك��ه« ارائه يك وجهه 
ناجي گرايانه از جمهوري اس��لامي در جهان است 
و مي خواهیم با اين كار نابودي حتمي آل س��عود و 
اسرائیل را با استناد به محكمات ديني و مذهبي مان 
به رغم همه دروغ پردازي ها و ايجاد و آفرينش هژمون 
دس��ت نايافتني در رابطه با ابرقدرت بودن امريكا و 
اسرائیل و ديگر همپالگي هايشان، به مخاطب نشان 
بدهیم كه كمیته هاي مردمي شیعیان در يمن از يك 
طرف و توان و قدرت موش��كي و نظامي جمهوري 
اسلامي از سوي ديگر چگونه نابودي اسرائیل و ديگر 

اذناب منطقه اي شان را رقم خواهد زد. 
در واقع ش�ما در جريان س�اخت اين 
انيميشن، مش�غول يك نبرد و جنگ 

رسانه اي هم هستيد؟
بله همینطور است. حضرت آقا يك جمله اي دارند 
كه خیلي دقیق و مهم است، ايشان مي گويند كه 
بحث جنگ با اس��رائیل همان بح��ث ظهور امام 
زمان)عج( است. ما هم در اين دوره تاريخي و مهم 
وظیفه داريم با حضور در عرصه فرهنگ و هنر يا 
همان جنگ نرم بخش��ي از تجهیز جبهه اسلام و 

انقلاب را بر عهده بگیريم. 

»عمليات مكه« در حال س��پري كردن 
آخري��ن روزه��اي تهي��ه و توليدش 
است. هر چند قرار اوليه و اعلام شدن 
براي تولي��د آن زودت��ر از اين تاريخ 
بود اما اضافه شدن موضوعات ديگر 
باعث وس��يع تر ش��دن و دربرگرفتن 
گستره مسائل متنوع و زيادتر گرديد

 ايرانيان مستحق 
تصوير بهتري از خود در سينما هستند   

  جواد محرمي
همواره اين عبارت را كه »سینماي ايران جهاني است« از زبان 
برخي مسئولان و سینماگران زياد شنیده ايم؛ جمله اي كه برخي 
مواقع با چاشني منت بیان مي ش��ود، گويي كه سینما آورده اي 
عظیم براي فرهنگ و هنر ايران داشته و مدام اين موضوع بايد به 
همه گوشزد شود كه خدايي ناكرده اين حقیقت يا خورشید تابان 
به ورطه فراموشي سپرده نشود اما واقعیت اين است كه مشك آن 
است كه خود ببويد نه آنكه عطار بگويد. سینماي ايران به واسطه 
برخي فیلمسازان در مقاطعي در جشنواره هاي جهاني درخشیده 
است. بماند كه سهم قابل ملاحظه اي از آثار جشنواره اي بیش از 
آنكه براي ايران و ايراني آبرو و عزت به بار بیاورد باعث بي آبرويي 
ايرانیان شده است. رئالیس��م افراطي دست گذاشتن روي نقاط 
منفي و بزرگنمايي آن در دامن زدن به اين بي آبرويي نقش مهمي 
دارد. وقتي به اين رويكرد ايراد بگیريد، پاسخ مي شنويد كه اين 
آثار از روي واقعیت ساخته شده. بله اما واقعیتي كه زير ذره بین 
قرار گرفته و بزرگنمايي شده اس��ت، البته انصاف حكم مي كند 
بخش��ي از س��ینماي اجتماعي ايران كه با زاويه اي دلسوزانه و 
آسیب شناسانه به مس��ائل پرداخته را نیز كتمان نكنیم اما اين 
همه سینماي جشنواره اي ايران نیست. آثاري كه به مسئله فقر، 
تبعیض، نابرابري و فساد نگاهي منصفانه و صادقانه داشته اند و 
همین انصاف و صداقت باعث شده كه اتفاقاً نتیجه كارشان منجر 
به اصلاح امور بشود، بخشي از سینماي جشنواره اي ايران را به 

خود اختصاص داده است. 
سینماي اجتماعي و رئالیسم افراطي موضوع اين نوشتار نیست. 
در اين مجال قرار اس��ت درباره بي اعتنايي س��ینماي ايران به 
حقیقت بنويس��یم؛ حقیقتي كه طي 40 س��ال اخیر در بطن و 
متن حوادث و رويدادهاي كشور به وفور اتفاق افتاده ولي سینما 
خواسته يا ناخواسته چشم بر آن بس��ته است و در عوض هرگاه 
از اين كم لطفي سخن به میان آمده ما را به جوايز جشنواره هاي 
جهاني ارجاع داده اند و تلويحاً انگش��ت روي بیني گذاش��ته و 
گفته اند هیس. ببینید چقدر در جهان به م��ا جايزه داده اند. آيا 

همین براي شما كافي نیست؟ 
پاسخ اين است كه جوايز جشنواره هاي جهاني آنقدري كه برخي 
آن را در بوق و كرنا مي كنند مايه افتخار مردم ايران نیس��ت. در 
اغلب اين آثار چهره اي كه از ايران به نمايش درمي آيد چهره اي 
متمدنانه و عزتمندانه نیس��ت. مقابله كاراكتره��ا در مقابل فقر 
و نابس��اماني ها به نفع فرهنگ و حیثیت ف��ردي ايرانیان تمام 
نمي شود اما موضوع اصلي اين اس��ت كه بودجه هاي سینمايي 
كشور به دلیل اس��تراتژي اش��تباه و مديريت ناشیانه به سمت 
مضامین و موضوعاتي كه براي م��ردم الهام بخش، امیدآفرين و 
پند آموز باشد و با اتكا بر حقیقت، بخشي يا گوشه اي از حقیقت 
دروني ملت ايران را به نمايش بگذارد، نبوده است. سینماي ايران 
نتوانسته به طور مناسب صبر، استقامت، رنج، متانت و استواري 
ملت ايران را در برهه هاي س��خت و آزمون هاي دش��وار بازتاب 
دهد و در بسیاري از مواقع حتي به آنها نزديك هم نشده است. 
چطور مي شود كه سینما ادعاي جهاني بودن كند اما نسبت به 
موضوعاتي چون تحريم هاي ظالمانه 40 س��اله، كشتار و ترور 
17هزار شهروند ايراني و سیاستمداران برجسته انقلاب، كشته 
شدن 290مسافر هواپیماي ايراني در خلیج فارس توسط موشك 
امريكايي، اقتصاد مقاومتي، حضور مثب��ت زنان در عرصه هاي 
ورزشي و اجتماعي، ترور دانشمندان هسته اي، توفیقات علمي، 
ورزشي در س��طوح مختلف و موضوعاتي از اين دست حتي نیاز 

نبیند ورود داشته باشد. 
چرا ايرانیان نبايد نقاط مثبت مرام و مسلك و فرهنگ خود را در 
سینماي ايران مشاهده كنند؟ چرا س��ینماي ايران خود را ملزم 
مي بیند تا به هر نكته منفي در جامعه بپردازد و ايراني را شرمسار 
كند و حتي از اين نقاط منفي براي آثار كمیك به وفور استفاده 
نمايد اما هیچ گاه خود را ملزم نمي بیند براي ارتقاي نقاط مثبت 
زيست فرهنگي مردم ايران و به انگیزه تشويق و ارتقاي اين نقاط 
فیلم بسازد و حداقل همانقدر كه نقاط منفي را بزرگنمايي مي كند 
رسالت بازتاب دادن نقاط مثبت را هم بر دوش خود حس كند. آيا 
اين از سینماي ايران خواسته زيادي است كه خود را موظف بداند 
خوبي هاي ملت ايران را هم بازتاب دهد تا براي نسل هاي جديد 
الهام بخش و الگوساز باشد؟ آيا همه جامعه ايران همین هايي است 
كه سینما در آثار طنز و جدي اش به نمايش مي گذارد؟ واقعیت 
اين است كه همه حقیقت جامعه ايراني اين نیست و ايرانیان حق 
دارند تصوير بهتري از خود در سینما مشاهده كنند؛ تصويري كه با 

حقیقت دروني و بیروني آنها نسبتي مناسب داشته باشد.

فرهاد عظيما كارگردان انيميشن »عمليات مكه« در گفت وگو با »جوان«:

صهيونيست ها با كينه جنگ خيبر 
به»عمليات مكه« حمله مي كنند

     مسيح محمدي
دبي�ر اجرايي جاي�زه ادب�ي پروي�ن اعتصامي گف�ت: علت 
برگ�زاري جايزه ادب�ي پروين توج�ه به ادبيات توليد ش�ده 
توسط زنان اس�ت. نكته جالب اينكه ما جش�نواره يا اقدامي 
ش�بيه جايزه ادبيات زنانه در ديگر كش�ورها پي�دا نكرديم، 
تنه�ا ش�نيديم ك�ه در اس�تراليا چني�ن جاي�زه اي برگزار 
مي ش�ود كه برای آن ه�م نتوانس�تيم مدركي پي�دا كنيم. 
مهدي قزلي، دبیر اجرايي هشتمین جايزه ادبي پروين اعتصامي روز 
گذشته در نشست خبري كه در بنیاد شعر و ادبیات داستاني ايرانیان 
برگزار شد، گفت: هشتمین جايزه ادبي پروين امسال با بررسي آثار 
سال هاي 95 و 96 كارش را ش��روع كرد. امسال چهلمین سالگي 
انقلاب اسلامي است و براي اينكه يادي كنیم از امام خمیني)ره( 
كه بزرگ ترين تحول اجتماعي را در گ��روه زنان به وجود آوردند، 
اختتامیه اين جايزه را در حس��ینیه جماران برگزار خواهیم كرد.  
قزلي خاطرنشان كرد: علت برگزاري جايزه ادبي پروين اين است كه 
به ادبیات تولیدشده توسط زنان توجه شود. اگر زماني تصور مي رفت 
كه زنان در ادبیات عقب تر هستند الان چنین چیزي صحیح نیست. 
طبق بررسي ای كه ما انجام داديم، جايزه ادبیات اختصاصي بانوان 
در ديگر كشورها پیدا نكرديم، تنها شنیديم كه در استرالیا چنین 
جايزه اي برگزار مي ش��ود كه برای آن هم نتوانستیم مدركي پیدا 
كنیم. در واقع جايزه ادبي پروين تنها جايي در دنیاست كه به شكل 
اختصاصي میزباني از آثار و تولیدات ادبي زنان را انجام مي دهد. دبیر 
اجرايي جايزه ادبي پروين اعتصامي در رابطه با تعداد آثار رسیده به 
دبیرخانه اين جايزه گفت: در بخش هاي مختلف نسبت به دوره قبل 

فاصله معناداري نداشتیم. بايد بگويم تقريباً تعداد آثار در بخش هاي 
اين دوره همچون دوره قبل است و ما اختلافات فاحشي نداريم. در 
بخش ادبیات نمايشي 44 كتاب، در بخش ادبیات داستاني 2 هزار 
و 200 كتاب، در قسمت شعر هزار و 180 كتاب، در ادبیات كودك 
هزار و 250 كتاب و در بخش پژوهش هاي ادبي 425 كتاب مورد 
داوري قرار گرفتند. قزلي تصريح كرد: دبیر علمي اين دوره از جايزه 
پروين اعتصامي حجت الاسلام مهدوي راد، دبیر جايزه كتاب سال 
اس��ت. همچنین هیئت علمي اين جايزه متشكل از ژاله آموزگار، 
امیربانو كريمي، راضیه تجار، سودابه فضايلي و مريم جلالي است. 
مديرعامل بنیاد شعر و ادبیات داستاني ايرانیان در پايان خاطرنشان 
كرد: ما اسامي و آمار كتاب ها را از خانه كتاب مي گیريم، همچنین 
آمار را از ناش��ران نیز مي گیريم و از طريق آنها پیگیري هاي لازم 
را مي كنیم. آيین نامه جاي��زه ادبي پروين مرب��وط به كتاب هاي 
منتشرشده توسط زنان در ايران است. براي همین اين جايزه در 

داخل كشور به صورت ملي برگزار مي شود.

مديرعامل بنياد شعر و ادبيات داستاني ايرانيان در نشست خبري جايزه ادبي پروين اعتصامي:

»جايزه ادبي پروين« تنها محمل تقدير از زنان نويسنده در جهان است

درخواست براي بازسازي سينماهايي كه مشكل ايمني دارند

سينماهايي كه با جان مردم بازي مي كنند
     محمد صادقي

بعد از اعلام نام شش سالن س�ينماي ناايمن در تهران، 
نماين�ده ته�ران در مجل�س ب�ا تأكي�د بر خط�ر بروز 
سانحه خواس�تار بازسازي س�ريع اين س�ينما ها شد. 
بعد از آنكه معاون پیشگیري سازمان آتش نشاني شهرداري 
تهران اعلام كرد در فهرست 243 ساختمان بسیار پرخطر 
تهران، نام شش سینماي قديمي نیز وجود دارد، بار ديگر لزوم 

بازسازي سینماهاي قديمي در تهران بر سر زبان ها افتاد. 
21سال پیش يعني در 29 فروردين ماه سال 76، زماني كه 
در يك سانس بعد از ظهر، مردم در س��ینما آزادي )سینما 
شهر فرنگ( از مشهورترين س��ینماهاي پايتخت، در حال 
تماشاي فیلم بودند، آتش سوزي باعث شد تا اين سینماي 
مدرن به ويرانه اي تبديل شود و اگر سرعت عمل آتش نشاني 
نبود شايد فاجعه اي انساني در آن سینما رخ مي داد. اكنون 
بیش از 20 سال از آن ماجرا گذشته است. آزادي به پرديس 
سینمايي مدرني تبديل شده كه جزو سینماهاي سرگروه 
و میزبان برگزاري برخي از جشنواره هاي فیلم است. با اين 
وجود در كنار نام برخي از س��ینماهايي كه هم سن و سال 
س��ینما ش��هر فرنگ هس��تند و در حال حاضر هم فعالیت 

مي كنند نام سینماهاي قديمي به چشم مي خورد. 
محمود قدي��ري، مع��اون حفاظت و پیش��گیري س��ازمان 
آتش نشاني شهرداري تهران مي گويد: سینما تماشا، شاهد، 
س��روش، ايران، پايتخت و صحرا س��ینماهايي هس��تند كه 
برخي از آنها سابقه پلمب نیز دارند و موارد ناايمني آنها اغلب 
به دلیل فرسودگي، فاقد سیستم اطفای حريق، حوزه بندي 
حريق و... است و در لیست بناهاي پرخطر به معاون دادستان 
ارائه  شده اند. قديري در خصوص وضعیت فعلي اين سینماها، 
توضیح مي دهد: س��ینما تماش��ا، اي��ران و صح��را اقدامات 
لازم ب��راي تأمین ايمني را آغ��از كرده اند اما در مورد س��اير 
سینماها اقدام خاصي انجام  نشده است. قديري مي گويد: در 
تقسیم بندي سازمان آتش نشاني اين سینماها به دلیل اينكه 
مراجعه كنندگان تدريجي وارد سالن شده، اما در هنگام حادثه، 
جمعیت يكباره از آن خارج شده و فضاهاي آن تاريك، ناآشنا 
و داراي شیب اس��ت، جزو اماكن پرخطر محسوب مي شوند.  
معاون حفاظت و پیشگیري س��ازمان آتش نشاني شهرداري 
تهران خاطرنشان مي كند: سینماهاي قديمي به دلیل چوبي 
بودن پايه هاي صندلي ها، وجود فوم در تشك صندلي ها، نوع 

كفپوش و بناهاي فرسوده ناايمن هستند. 
نكته جالب اما تأسف آور اين اس��ت كه در میان سالن هاي 
س��ینمايي كه از س��وي س��ازمان آتش نش��اني به عنوان 

ساختمان هاي پرخطر معرفي ش��ده اند، سینماي سروش، 
به تازگي و بعد از چند س��ال تعطیلي و بازسازي راه اندازي 
شده و سال گذشته جزو س��الن هاي میزبان جشنواره فیلم 
فجر بود؛ روزهايي كه قاعدتاً جزو ش��لوغ ترين روزهاي يك 
سینما در طول سال را شامل مي شود و ممكن بود آن طور 
كه آتش نشاني اعلام كرده است، يك سانحه در آن روزها به 

يك فاجعه ختم شود. 
وضعیت نگران كننده سالن هاي فرسوده سینما در پايتخت، 
واكنش نماينده مردم تهران را در پي داش��ت. او با تأكید بر 
اينكه نبايد آنقدر دست روي دست گذاشت كه روزي شاهد 
از بین رفتن صدها نفر در اين سینماها هنگام تماشاي فیلم 
باشیم، مي گويد: اگر در سینما يك سانحه آتش سوزي اتفاق 
بیفتد صدها هزار نفر كشته خواهند شد به اين جهت بايد هر 

چه سريع تر در رابطه با آنها تصمیم گرفته شود. 
اين نماينده مردم تهران با اشاره به كمبود سالن هاي سینما 
در ش��هر تهران، ادامه مي دهد: به دلیل اين كمبود دستور 
به پلمب يا بستن همین تعداد سینماها منصفانه نیست به 
همین دلیل بايد ابتدا ايمني آنها را افزايش داد و سپس براي 

بازسازي شان اقدام كنند. 
عضو كمیسیون اجتماعي مجلس همچنین ارائه تسهیلات 
4درصدي به سینماداران را به منظور بازسازي و تجاري سازي 
سینماها نیازمند قانون دانست؛ اتفاقي كه مي تواند در صورت 
ورود مجلس و حمايت از سالن هاي سینمايي محقق شود. 
هم اكنون تعداد زيادي از سالن هاي مهم سینما در پايتخت، 
نیازمند بازسازي هستند اما س��ینمادارها به دلايلي مانند 
عدم توانايي مالي اقدامي براي بازس��ازي س��ینماها انجام 
نمي دهن��د و در عوض تعطیل��ي، فروش و تغیی��ر كاربري 
س��الن هاي قديمي از جمله نگراني هاي اهالي سینما شده 
است كه هر كدام مي توانند در صورت رسیدگي و بازسازي به 

يك پرديس سینمايي مدرن تبديل شوند.

    یادداشت

حكمت 8

از ويژگى های انس��ان در شگفتى 

مانید كه: با پاره ای »پى« مى نگرد 

و با »گوشت« س��خن مى گويد و 

ب��ا »اس��تخوان« مى ش��نود و از 

»شكافى« نفَس مى كشد!

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي:  

دهه كرامت مروج اميد و نشاط اجتماعي باشد

وزي�ر فرهن�گ و ارش�اد اس�لامي ب�ا اش�اره ب�ه تلاش 
دش�من ب�راي يأس پراكن�ي و افزاي�ش ناامي�دي در 
جامع�ه گفت: ده�ه كرام�ت در چنين فضاي�ي مي تواند 
مروج اميد، نش�اط اجتماعي و ش�ادي در كش�ور باشد. 
سیدعباس صالحي در نشست شوراي هماهنگي بزرگداشت 
دهه كرامت كه روز گذش��ته در محل وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامي برگزار ش��د، زمان هاي مبارك و متبرك را يكي از 
سرمايه هاي اجتماعي و معنوي هر جامعه اي برشمرد و گفت: 
از آنجا كه اين روزها با حافظه و سابقه تاريخي همراه هستند 
يك س��رمايه، ذخیره و منب��ع اجتماعي به ش��مار مي آيند. 
وي دهه كرامت را سنجش��ي براي تبديل زمان هاي مبارك 
و متبرك به ذخی��ره و منبع عظیم اجتماع��ي معرفي كرد و 
اظهار داش��ت: حضرت امام رضا)ع( و حضرت معصومه)س( 
س��رمايه هاي اجتماع��ي و معن��وي عظیمي هس��تند كه از 
گذشتگان به دست ما رسیده  و ما بايد اين سرمايه هاي عظیم 

را در راستاي كاركردهاي اجتماعي مورد استفاده قرار دهیم. 
وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامي در ادامه با اش��اره به انتخاب 
شعار »خدمت كريمانه به رسم اهل بیت)ع(« به عنوان شعار 
دهه كرامت در سال 1397 گفت: جامعه ما كاركردگرا شده 
و به دنبال اين است كه بداند مناسبت ها و زمان هاي مبارك 
و متبرك مانند دهه كرامت چه تأثی��ري در زندگي و جامعه 
ما دارد. هر اندازه مناس��بت هاي ديني و زمان هاي مختلف را 
با كاركردهاي اجتماع��ي همراه كنی��م، در تعمیق و تثبیت 
باورهاي ديني مردم اثرگذارتر خواهد بود و در همین راس��تا 
انتظار دارم دستاوردهاي دهه كرامت در حوزه خدمت كريمانه 
پس از پايان اين دهه به طور عملیاتي و شفاف ارائه شود. وي 
با بیان اينكه گاهي ش��عارهاي مطرح در كشور در حد همان 
ش��عار باقي مانده و دس��تاورد و كاركرد اجتماعي مشخصي 
ندارد، گفت: بايد مراقب بود شعار دهه كرامت در سال 1397 
در حد ش��عار باقي نماند و دس��تاوردهاي آن را در گسترش 
خدمت كريمانه در كش��ور مش��اهده كنیم. وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامي در ادامه با تأكید بر اهمیت برنامه ريزي در هر 
موضوعي براي رسیدن به نتايج مفید و كاربردي، خاطرنشان 
كرد: برنامه ريزي براي تبديل مناسبت هاي ديني و زمان هاي 
مقدس و مبارك به س��رمايه هاي سرش��ار و عیني اجتماعي 
ضروري اس��ت، همان طور كه نفت از ابتدا ثروت به حس��اب 
نمي آمد اما پس از اكتشاف، تأس��یس پالايشگاه ها و تبديل 
نفت به فرآورده هاي مفید، اين س��رمايه به ثروت اجتماعي و 

مادي تبديل شد. 

ميثم مطيعي در »بدون تعارف«:
 شعرخواني صريح و مؤدبانه را بي پروايي نمي دانم

ميث�م مطيعي مي گويد: مردم دوس�ت دارن�د وحدت مس�ئولان را ببينند، 
مس�ئولان دور هم جمع ش�وند ك�ه حضرت آق�ا بارها ب�ه اين انس�جام ها 
تأكي�د كرده ان�د، آنق�در دعواهايش�ان را ب�ه صحن�ه جامع�ه نكش�ند. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران پويا، میثم مطیعي كه به مداحي هاي حماس��ي و 
سیاسي اش شهرت دارد براي اولین بار مقابل دوربین برنامه »بدون تعارف« قرار 
گرفت. او در اين مصاحبه حرف هاي جالبي را مطرح كرد مثلًا درباره اينكه به شما 
مي گويند بي پروا از مسائل سیاسي و اجتماعي مي گويید، اينگونه پاسخ مي دهد: من 
خیلي اين بي پروايي در مداحي را قبول ندارم. من در مداحي يك مداح بي تعارف 
هستم. اگر يك شعر مناسب انتخاب ش��ود، مؤدبانه باشد چه اشكالي دارد صريح 
باشد. در سال گذشته بنده را خیلي متهم كردند اما من سكوت كردم. در كوچه و 
خیابان واكنش هاي متفاوتي مي ديديم اما هیچ گاه از مردم بي ادبي نديدم. تمام 
بي ادبي ها و توهین هايي كه ديدم در فضاي مجازي بود. افتخارم اين است از بهترين 
شاعران انتخاب كردم؛ شاعران جوان انقلابي كه در شعر جايگاه بالايي دارند. وي 
در پاسخ به اين مطلب كه بسیاري از مداحان پاكت هاي هنگفتي مي گیرند، اشاره 
كرد: اين راجع به بسیاري از مداحان اتهام است. برخي هستند بد عمل مي كنند 
ولي راجع به بسیاري اتهام است، نه مبلغي طي مي كنند و نه مبلغي مي گیرند. همه 

ما ذاكران اهل بیت)ع( از امام حسین)ع( آبرو برده ايم ولي مال نبرده ايم. 
مطیعي در بخش ديگري از اين گفت وگو به نكته جالبي اشاره كرد؛ ماجراي ديداري 
كه با رهبر معظم انقلاب داشت و به ايشان مي گويد: سال هاست كه من كف زني 
نخواندم، برداشت من اين بوده كه شما مخالف هستید و میل نداريد نسبت به اين 
كار، فرمودند كه »نه! چه اشكالي دارد كف بزنند، اگر آهنگي كه ساخته مي شود 

لس آنجلسي نباشد كف بزنند.«

    خبر


